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Milý čtenáři,

907 slov z redakce

Jairos přišel za Ježíšem a prosil o uzdravení své 
umírající dvanáctileté dcery. Najednou tam byli 
lidé z jeho domu se zprávou, ať neobtěžuje Mistra, 
neboť dívenka právě zemřela. Tehdy zazní okříd-
lená slova: „Neboj se, jen věř a bude zachráněna!“ 
Pro Jaira to musela být obrovská vzpruha. Ježíš 
věřil a vléval do něj naději a víru.

Jak to děláme my, když se modlíme za uzdra-
vení? Říkat nemocným totéž, co Ježíš Jairovi, nám 
nemusí jít přes rty. V roce 1990 jsem 
v Třebíči na evangelizaci překládal pro 
jednoho britského evangelistu, když se 
s jednotlivci modlil za uzdravení. Odváž-
nými výroky připomínal Ježíše. „Uzdra-
vení se zatím neprojevilo? Nevadí, věř a budeš 
uzdraven zítra“ – to a mnoho podobného jsem 
musel překládat, a měl jsem s tím potíž. U vět-
šiny z jeho povzbuzujících výroků jsem cítil, že si 
vymýšlí. Překládat lidem to, co jsem pokládal za 
marnou snahu, mi bylo velice nepříjemné. Měl 
jsem pocit, že tím, že překládám, lidi obelhávám.

Takže nešlo jen o obsah, ten byl u Ježíše stejně 
pozitivní jako u zmíněného kazatel. Ten vlastně 
mohl Ježíše napodobovat, jen asi tak často nedo-
cházelo k uzdravení. U Ježíše to sedělo. Je zdrojem 
života, a proto říká slova života.

Ježíš bere v úvahu realitu: „Neboj se!“  Ježíšovo 
povzbuzení se s Jairem potkává v nejtěžších chví-
lích Jairova života, ale ukazuje cestu: „Jen věř!“ 
Víra je klíčová. Ježíš míří na ohrožený hybný 
moment operace, na víru dotyčného. Je naše víra 
opravdu tak důležitá? Nepochybuji o tom. Povzbu-
zování k víře je jednou z nejčastějších Ježíšových 
pobídek, ať už k nemocným, nebo k učedníkům.

Ježíš někdy své zázraky skrýval, někdy je 
činil nepřehlédnutelnými. „Nezemřela, ale spí!“ 
Zde přicházející zázrak skrývá, minimálně dává 
truchlícím možnost si do budoucna myslet, že 
dívka opravdu jen spala. (Zároveň je ale tento 
eufemismus vyznáním Ježíšova budoucího celko-
vého triumfu nad smrtí. Je v tom humor, při kte-
rém mrazí. Ježíš počítá s nastávajícím vítězstvím 
prázdného hrobu.)

Když vyhnal množství démonů z psychicky 
nemocného člověka do stáda vepřů, dověděla 
se to celá Gadara. Proč jindy od svých zázraků 
pozornost odvrací? Často reguloval počet zájemců 
o svou službu. Nemusel si vylepovat billboardy 
– věděl, že pozdvižení a srocení by jeho službu 
omezilo. Ale co Lazar? Toto vzkříšení se odehrálo 
před zraky veřejnosti. Ježíšův věhlas kvůli tomu 
narostl. Když se stáhl do města Efraim, už mu 
popularita nevadila?

Ježíšovo uzdravování má mnoho tváří. Vedle 
masových akcí uzdravoval na mnoho způsobů 
jednotlivce. Překládal jsem Maheshi Chavdovi, 
když se v roce 1991 modlil za mladíka umírají-
cího na rakovinu. Mahesh vzal nemocného s rodiči 
do svého pokoje v hotelu International v Praze 6 
a mladíka nechal uložit do své postele. Nikdy před-
tím jsem neviděl člověka v terminálním stadiu 
rakoviny, vypadal děsivě. Evangelista byl soucitný, 
povzbuzoval k víře a pozval ho s rodiči na večerní 
evangelizaci – že je tam víc Boží moci. Mahesh 
Chavda byl pro mě v této i v dalších situacích vzo-
rem. Jen chci poznamenat, nikoli jako kritiku, 
že jsem u Ježíše neshledal ani náznak toho, že by 

nemocného pozval na své evangelizační shromáž-
dění. Jednotlivce uzdravoval se stejnou efektivitou 
jako zástupy. Musíme se učit u jím obdarovaných 
evangelistů, ale i přímo u něj.

Každé uzdravení bylo jiné. Uzdravování bylo 
součástí Ježíšova života. V naší době si bolestně 
uvědomuji nedostatek zázraků. Ježíš řekl (J 4,48): 
„Neuvidíte-li znamení a divy, jistě neuvěříte.“ 
Zažil jsem výklad, že to tak Ježíš nemyslel a že 

důležitější je víra než divy. Problémem nás kaza-
telů občas bývá vysvětlit, proč Bible neříká to, co 
říká. Citovaný Ježíšův výrok je podle mě jedno-
značný: Ježíš to v tomto kontextu myslí přesně tak, 
jak to vyznívá. Platí to i v kontextu spisu: Za účel 
a poslání svého evangelia sám Jan označil to, aby 
lidé uvěřili. Proto své evangelium napsal, a byl to 
také, podle Ježíšových slov, jeden z důvodů, proč 
Ježíš uzdravoval.

Proti tomu bývají stavěna Ježíšova slova 
k Tomášovi po vzkříšení: „Že jsi mne viděl, uvěřil 
jsi. Blahoslavení, kteří neviděli, a uvěřili.“ Samo-
zřejmě, že si citované výroky neprotiřečí, jen se 
doplňují. Já jsem uvěřil, aniž jsem viděl jediný 
zázrak. Jsem blahoslavený...

Ale pár zázraků uzdravení jsem zažil. Mé dvě 
kamarádky ze sboru, Jana Wildová a Jana Semil-
ská, byly uzdraveny z rakoviny. Lékaři jim ode-
brali vzorky a diagnostikovali zhoubný nádor. 
Po modlitbách církve, po operaci a histologii se 
ukázalo, že nádory zhoubné nebyly. U Jany Wil-
dové (to bylo tuším ještě za komunismu; zemřela 
po letech stářím, rakovina se nikdy nevrátila) jsem 
se bezelstně snažil získat zprávu od lékařů, ovšem 
bez úspěchu. Až v té situaci jsem si uvědomil, že 
pro ně, kteří nevěří v Ježíše, to vyznělo tak, že jsme 
z nich chtěli vymámit svědectví o jejich chybě. 
Nedovedli si to vysvětlit jinak, než že u biopsie 
zaměnili zkumavky.

Poslední zázrak jako Brno jsem zažil před 
třemi lety na skupince, kam přišel můj vrstevník, 
čerstvě obrácený alkoholik se zničenými játry. 
Modlili jsme se za něj a po vyšetření se ukázalo, 
že má játra úplně zdravá. Omlouvám se a trochu 
se i směji odpůrcům zázraků: Zažívat zázraky je 
pro mě obrovským povzbuzením. Jen kdyby jich 
bylo víc, o hodně víc, aspoň kdyby byla uzdra-
vena polovina lidí, za které se modlíme, ne jen 
sem tam někdo!

Jedna z reakcí církve na to, že lidé po modlit-
bách nebývají uzdraveni, je, že začnou vymýš-
let, proč se to neděje. To, že je momentálně málo 
zázraků, beru jako problém církve (tedy i jako svůj 
problém). Nechci se s tím smířit a nechci 
kvůli tomu vytvářet alternativní teolo-
gii. Časté uzdravování bylo součástí 
Ježíšova života. Kéž je taky součástí 
života jeho církve.

Uzdravování vírou
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Vypadalo to tak nadějně! Po stresu otroctví, ranách, odchodu z Egypta a průchodu 
mořem, konečně na prahu Země zaslíbené! Hospodin se Izraelců po 430 letech 
mlčení ujal, dnem i nocí je doprovází, s Mojžíšem dokonce mluví ve stánku. Boží 
vedení je zjevné, proč posílat zvědy a čekat až se vrátí, když tou dobou už tam 
můžeme být všichni? Hospodin ale rozhodl jinak, a tak Mojžíš podle instrukcí 
vybral dvanáct zvědů a poslal je na průzkum (4M 13).

Jenže se to zašmodrchalo....

Zvědové se při psaní zprávy ze služební 
cesty neshodli, a  tak všemi očekávaná 
jednoznačná zpráva „Skvělá země! Sice 
jsou tam lidé větší než my, ale s  Hospo-

dinem to zvládneme!“ nepřišla, skončilo to pli-
chtou. Místo chuti k boji oslabená srdce, pláč 
a stesk po Egyptě.

Vždycky mě zajímalo, kde se stala chyba. 
Bůh to přece celé vedl! Ti chlapi byli předáky 
rodů, byli to prověření, dobropověstní muži. Je 
pravděpodobné, že byli vybráni ze sedmdesáti 
starších, na které Hospodin vložil svého Du-
cha (4M  11,25). Ani to ale na žádoucí výsle-
dek nestačilo.

To Hospodin nevěděl, že to špatně dopadne? 
Bylo vůbec potřeba ty zvědy posílat? Pod Božím 
vedením přece Izraelci mohli jít do Zaslíbené 
země rovnou. Bůh to mohl snadno zařídit i tak, 
že bojovat by nebylo třeba (2M 14,13).

Říkám si, jak to Pán Bůh s vedoucími svého 
lidu vlastně myslí, když jim svěřuje zásadní 
věci, které mohou pokazit. Poslat do Zaslí-
bené země zvědy byl přece jeho nápad. Nechtěl 
po nich nic složitého, stačilo věřit a pokračo-
vat ve vytyčeném směru. Říct po návratu „Je to 
dobrá země, ale jsou tam velcí lidé a opevněná 
města“ bylo zcela v pořádku. Vedoucí musí být 
schopen stav věcí správně vyhodnotit a pojme-
novat. Vedoucí v Božím lidu má ale ještě jeden 
zásadní úkol navíc. Mít odpověď na otázku: 
„Bože, co teď?“ 

V tom předáci lidu selhali. V nesnadné situ-
aci mohli a měli spolu s Mojžíšem hledat Hos-
podina. Věřím, že tu možnost měli, Bůh na ně 
přece vložil svého Ducha. 

Bůh po Izraelcích určitě nechtěl, aby do 
Zaslíbené země vyrazili bezhlavě, bez něj. 

Konstatování „nemůžeme vytáhnout proti to-
mu lidu, vždyť je silnější než my“ (4M 13,31) 
ukazuje, že navzdory všemu, co s Bohem do-
sud zažili, stále spoléhali jen na svou vlastní 
vojenskou sílu a  s  pomocí Boha, který je ka-
ždodenně doprovázel, nepočítali. Nebyli v ča-
sovém tlaku, nebylo třeba vynášet unáhlená 
rozhodnutí.

Čeho se budeme bát
Co tím Bůh sledoval, když posly poslal? 

Z jedné strany to jistě byla příprava na dobý-
vání Zaslíbené země. Poznaný nepřítel je po-
loviční nepřítel, ale pořád je to nepřítel a na 
boj je třeba se připravit. Zničení egyptské ar-
mády bez boje se nemělo stát způsobem, ja-
kým bude obsazena Zaslíbená země. Pokud 
rodiče svým dětem cestičku životem zame-
tají příliš, nakonec se lekce důležité pro život  
nenaučí.

Vším, co Bůh dělal, usiloval o to, aby se iz-
raelský národ jeho lidem skutečně stal. Začalo 
to zkouškou v Maře (2M 15) a pokračovalo to 
řadou dalších událostí s  jediným cílem: dávat 
se při nejrůznějších příležitostech svému lidu 
poznat, naučit ho životu v obecenství a závis-
losti na něm.

Jako Boží lid (a  vedoucí zvláště) v  růz-
ných, někdy i  hraničních situacích stojíme 
před rozhodnutím, čeho se budeme bát. Ne-
přátel, nebo Boha, který nás do situace třeba 
i vědomě uvedl? Situace, ve které byli Izraelci, 
se ve své podstatě neliší od situací, do kte-
rých se církevní vedoucí mohou dostat i dnes. 
Bůh chce své vedoucí vést v různých výzvách. 
Pokud někdo aspiruje na to, aby se v  Božím 
lidu stal vedoucím, tohle je první věc, ve které 
musí obstát. Jinak zavelí k  pomyslnému od-
chodu do Egypta.

Deset zvědů se vrátilo plných strachu, byť 
to jinak nejspíš nebyli žádní ňoumové. Ne-
věrní ale nebyli jen zvědové. Ani národ nebyl 
na vstup do Zaslíbené země připraven: To lid 
se chtěl vrátit do Egypta.

Buďme ke zvědům milosrdní. Většinou si 
o sobě myslíme, že ve víře stojíme stejně dob-
ře jako Jozue a  Káleb. Pět ze šesti se v  tom 

nejspíš mýlí. Nikdy se nedostali do tak vypja-
té situace. Vynášet předčasné soudy není na 
místě.

Bůh to nevzdává, ale...
Selhání vedoucích se jako červená nit ne-

jenže táhne celou Biblí, ale i  církevní historií 
až dodnes. Každý křesťan si asi vzpomene na 
nějakého církevního vedoucího, který ho zkla-
mal. Platí to i opačně – vedoucí zakouší zkla-
mání z lidí, kterým slouží.

Jak se zklamáními nakládáme? Pokud zkla-
mání z vedoucích vede členy církve k pasivitě, 
nebo dokonce k odchodu, je to smutné nedo-
rozumění. Takový člověk klade rovnítko tam, 
kde se klást nemá; vedoucí není Bůh. Nezralý 
nebo neposvěcený vedoucí může zklamat, Bůh 
člověka nezklame nikdy. Je třeba odpustit, 
a někdy také najít nové společenství.

Služba zklamaného vedoucího nebude 
účinná, nejspíš se projeví ztrátou horlivosti. 
Jeho kázání se budou podobat vyučování Sau-
la o tom, jak porazit Goliáše. Aniž by si to uvě-
domoval, vybuduje si sebeochranné mechanis-
my, lidem se vzdálí, nebude inspirovat k násle-
dování Pána. Přitom právě to je jedním z jeho 
hlavních úkolů. 

Když Pavel napsal „Napodobujte mě, jako 
i já Krista“ (1K 11,1), nebyla to pýcha ani nar-
cismus. Věděl, že křesťanství se spíš odkouká, 
než naučí. Lidé přirozeně hledají vzory hodné 
následování. Vedoucí by měl tuto nevyslove-
nou výzvu přijmout a  počítat s  tím, že úzká 
cesta, která vede k životu, je v případě vedou-
cích ještě o dost užší.

Selhání vedoucích způsobí, že se nestane 
to, co bylo v Božím plánu. Bohu jde především 
o  obecenství s  člověkem, o  vzájemný vztah 
lásky. To, co má na srdci, nechce a nebude dě-
lat bez nás. Jistě, chce nám žehnat, ale nesníží 
se k tomu, abychom se k němu chovali jen jako 
k automatu na požehnání. To zásadní, co Bůh 
zaslíbil, ale ani selhání vedoucích nezastaví. 

Fascinuje mě, že Pán Bůh je ochoten nám 
přes všechny pády důvěřovat. Z  hlediska věč-
nosti je jedno, že Izraelci došli do Zaslíbené 
země o  čtyřicet let později. Mnohem důleži-
tější bylo, aby se naučili Boha ctít a  milovat. 
A  to lze stejně dobře na poušti i  v  Zaslíbené 
zemi. Byť obojí má svá úskalí. Na poušti se ne-
žije tak pohodlně, člověk ale zakouší Boží za-
opatření. Možná jiné, než si původně předsta-
voval nebo si přál, ale stále zaopatření. V Za-
slíbené zemi je to jinak, tam už mana z  nebe 
nepadá. Člověk se už musí postarat sám. O Za-
slíbenou zemi se musí bojovat, zároveň nabízí 
nepřeberně možností, čemu se dá věnovat. Ně-
kdy to dopadne i  tak, že bydlíme v  Zaslíbené 
zemi v domě vykládaném dřevem, a Boží dům 
zůstává v troskách. 

Nakonec běželo a  běží o  to, jestli se tam, 
kde žiji, v  okolnostech, ve kterých žiji, setká-
vám s  Hospodinem. I  my máme zaslíbení, 
které se mohou naplnit v naší generaci. Selže-
me-li, Bůh to s  člověkem nevzdává. Zkusí to 
s další generací. K naší škodě.                            

Ing. Miloš Poborský je ředitelem ETS.  
Je členem KS Praha, regionu Jih,  
a CB Praha-Šeberov.

úvodník

Copak Bůh nevěděl, 
jak to dopadne?
M I L O Š  P O B O R S K Ý

Z hlediska věčnosti 
je jedno, že Izraelci 
došli do Zaslíbené země 
o čtyřicet let později.


